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Zápis z jednání Rady vlády pro záležitosti romské menšiny dne 

20. června 2024 od 13:30 do 16:30 

Jednání se uskutečnilo 20. června 2024 od 13:30 do 16:30 v Hrzánském paláci – Úřad vlády.  

   

Přítomné členky a přítomní členové: 

   

Občanští členové: Adam Milan, Albert Gwendolyn, Dancso Marian, Gronzíková Drbohlavová Alena, 

Kaleja Martin, Kandráč Ivan, Karika Karel, Lakatoš Enrico, Miko Michal, Murka Rudolf, Ščuka Tomáš. 

   

Zástupci státní správy a ostatních institucí: Barbořík Michal, Dvořáková Sára, Fuková Lucie, 

Horváthová Jana, Chrást Ondřej, Jiroudková Marta, Kalašnikov Jiří, Strouhal Václav, Šimáček Martin,  

Šindlářová Eva, Traore Júsuf, Vepřková Radka, Vörös Mušuta Jan. 

 

Hosté: Kandler Michal, Kokyová Jana, Nový Matěj, Pati Viktor, Vořechovský Jan, Vymětal Mikuláš.  

 

Za Úřad vlády ČR: Bursíková Jacques Kateřina, Hvězdová Anna, Kociánová Anna, Nguyen Dieu Thuy, 

Satrapová Iva, Seidlová Martina, Svobodová Iva, Kameníková Klára.  

 

 Návrh programu jednání:  

1. Úvod a kontrola úkolů z minulého jednání  

2. Informace o budování Centra Sintů a Romů v Praze  

3. Nařízení vlády č. 98/2002 o poskytování dotací na aktivity národnostních menšin a integrace 

romské menšiny  

4. Prezentace dotačního titulu OP JAK výzva PRO – ROMA  

5. Komunitní práce a komunitní organizování jako nástroj efektivních sociálních změn  

6. Informace z pracovních skupin a výborů, doporučení z Pracovní skupiny pro bezpečnost  

7. Různé  

 

1. Úvod a kontrola úkolů z minulého jednání 

 

Zasedání Rady vlády pro záležitosti romské menšiny (dále jen "Rada") bylo zahájeno místopředsedkyní 

Rady, Lucií Fukovou, která přivítala všechny přítomné členy a členky (dále jen „členové“) a hosty a 

hostky (dále jen „hosté“). Informovala, že se předseda Rady omluvil z jednání z důvodu jiných 

pracovních povinností. Dále uvedla, že se jednání koná hybridní formou a část účastníků je připojena 

online.  

 

Tajemnice Rady, K. Bursíková Jacques, ověřila usnášeníschopnost Rady. Při zahájení jednání bylo 

přítomno 19 členů nebo jejich zástupců, přičemž pro usnášeníschopnost byla vyžadována přítomnost 

minimálně 17 členů/členek. Rada byla usnášeníschopná. 
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Hlasování o programu: 

 

L. Fuková představila program jednání a požádala o změnu pořadí jednotlivých bodů z organizačních 

důvodů. Nové pořadí bodů, jež bylo Radě promítnuto, bylo následující: 

 

Návrh programu jednání se změněným pořadím, o kterém bylo hlasováno:  

1. Úvod a kontrola úkolů z minulého jednání 

2. Komunitní práce a komunitní organizování jako nástroj efektivních sociálních změn 

3. Prezentace dotačního titulu OP JAK výzva PRO – ROMA 

4. Informace o budování Centra Sintů a Romů v Praze  

5. Nařízení vlády č. 98/2002 o poskytování dotací na aktivity národnostních menšin a integrace          

romské menšiny 

6. Informace z pracovních skupin a výborů, doporučení z Pracovní skupiny pro bezpečnost  

7. Různé  

 

Hlasování o návrhu programu jednání: 

PRO Zdržel se PROTI 

19 0 0 

 

Program byl schválen.  

 

Tajemnice K. Bursíková Jacques přešla ke kontrole úkolů, které Rada evidovala. Rada eviduje od 

posledního jednání tři úkoly: 

 

1. Rada žádá vládní zmocněnkyni pro záležitosti romské menšiny Mgr. Lucii Fukovou, aby právně 

nezávaznou pracovní definici anticikanismu předložila prostřednictvím předsedy vlády vládě 

České republiky k přijetí a uvedení do praxe v České republice. 

 

2. Rada žádá vládní zmocněnkyni pro záležitosti romské menšiny Mgr. Lucii Fukovou, aby právně 

nezávaznou pracovní definici anticikanismu předložila Poslanecké sněmovně a Senátu 

Parlamentu České republiky se žádostí o její přijetí 

 

3. Rada ukládá kanceláři Rady vlády pro záležitosti romské menšiny, aby zajistila potřebné 

organizačně administrativní zabezpečení činnosti nově zřízeného Výboru pro zaměstnanost, 

zdraví a sociální otázky a aktualizovala webové stránky Rady vlády pro záležitosti romské 

menšiny. 

 

K. Bursíková Jacques vyzvala paní zmocněnkyni o informaci o plnění prvního a druhého úkolu. 
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K prvnímu úkolu L. Fuková uvedla, že předložila právně nezávaznou pracovní definici anticikanismu 

prostřednictvím předsedy vlády vládě České republiky k přijetí a uvedení do praxe v České republice. 

Dále informovala, že vláda definici jednomyslně přijala 10. dubna 2024. 

 

Pokud jde o druhý úkol, právně nezávazné pracovní definici anticikanismu se věnovalo plénum Senátu 

Parlamentu ČR a na své 23. schůzi konané dne 17. dubna 2024 ji Senát přijal.  

 

V Poslanecké sněmovně se právně nezávaznou pracovní definici anticikanismu zabývaly tři 

sněmovní podvýbory: pro lidská práva, petiční a pro národnostní menšiny a na své společné schůzi dne 

27. března 2024 definici také přijaly.  

 

L. Fuková předala slovo zpět tajemnici K. Bursíkové Jacques.  

 

K. Bursíková Jacques k plnění třetího úkolu uvedla, že kancelář Rady připravila statut Výboru pro 

zaměstnanost, zdraví a sociální otázky, který bude členům Rady zaslán k připomínkování a následně ke 

schválení. Dále kancelář Rady oslovila členy zrušených výborů pro zaměstnanost a zdravotně-sociálního 

s nabídkou o pokračování členství. V následujících týdnech budou ministerstvům a dalším institucím 

zaslány žádosti o nominaci zástupců do tohoto výboru.  

 

Dále informovala o plnění dlouhodobého úkolu, kterým je zahrnutí historie a kultury Romů do 

revidovaných Rámcových vzdělávacích programů. L. Fuková uvedla další informace o připomínkování 

revize Rámcových vzdělávacích programů (RVP) ve vztahu k začleňování výuky o historii a kultuře 

Romů do RVP. Připomínkový materiál vznikl ve spolupráci odborníků působících v institucích na úrovni 

státní správy, a v kontextu paměťových/kulturních institucí a vysokoškolského prostředí. Materiál 

zpracovali: za Úřad vlády zmocněnkyně pro záležitosti romské menšiny Lucie Fuková, za Radu vlády pro 

záležitosti romské menšiny (Výbor pro vzdělávání Romů) Martin Kaleja a Tomáš Ščuka, za Muzeum 

romské kultury Marie Smutná a Jana Horváthová, Veronika Lucassen a za Seminář romistiky UESEBS 

FF UK Helena Sadílková. 

 

Příprava připomínkového materiálu začala v rámci veřejné revize RVP, které bylo ukončeno k 31. 5. 

2024. Tento materiál bude zaslán také ministrovi školství.  L. Fuková informovala o společných krocích 

a intervencích s Národním pedagogickým institutem ČR (NPI ČR). Připomínkový materiál bude 

předložen též na jednání Výboru pro vzdělávání. Dle dohody s ministrem školství bude nadále usilováno 

o vznik vzorových školních vzdělávacích programů – nyní je v plánu s NPI ČR, že tato práce bude 

započata na podzim letošního roku. Bylo domluveno, že je možné vstoupit do nynějšího procesu tvorby 

revize RVP, a to doplněním průřezových témat. L. Fuková požádá o případné doplnění zapojenou skupinu 

osob k revizi RVP. Na závěr poděkovala L. Fuková všem zainteresovaným osobám za jejich odborné 

výstupy.  

 

2. Komunitní práce a komunitní organizování jako nástroj  
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Obsahem druhého bodu byla potřeba zmocňování romského obyvatelstva prostřednictvím aktivizace 

romských lokalit ke komunitní činnosti a participaci Romů a Romek na zlepšení životních podmínek 

v dané lokalitě. K tomuto bodu byl přizván evangelický farář pro menšiny, pan Mikuláš Vymětal, jehož 

dopis spolu s návrhem Usnesení k tomuto bodu byl rozeslán před jednáním.  

 

L. Fuková uvedla, že cílem usnesení je upozornit na málo využívanou metodu práce, která může 

zásadním způsobem zajistit participaci Romů, dále iniciovat sociální a životní změny uvnitř 

komunit a podporovat dobré sousedské vztahy a dialog mezi různými aktéry a institucemi na 

lokální úrovni. L. Fuková přečetla definici komunitní práce v rámci realizovaného dotačního programu 

Prevence sociálního vyloučení a komunitní práce Úřadu vlády ČR: 

 

Komunitní práce je metoda participativního přístupu řešení společně definovaných problémů a 

participativního dosahování komunitou definovaných společných cílů v místech, kde lidé žijí. 

Komunitní přístup se zaměřuje na změnu vnitřních (intrapersonálních) limitů jako na odstranění 

vnějších (sociálních) bariér. V sociálně vyloučených lokalitách jde o navození sociální změny, 

která bude trvalá. Dosáhnout toho lze jedině tím, že se komunita od počátku zapojí do 

rozhodování, definuje své společné cíle a potřeby (komunita je expertem), plánuje a určuje 

priority, aktivně se podílí na jejich realizaci (komunita vlastní také proces a výsledky) a tím roste. 

Předpokladem úspěchu je budovat kapacity jednotlivců (motivace, aktivizace, vzdělávání, nácvik 

dovedností, atd.) i celé komunity (organizace, rozhodování, participace, atd.), ale také utvářet a 

posilovat sociální síť (vztahů, kontaktů, zdrojů), která přispívá ke stabilizaci komunity a jejích 

členů. 

 

M. Vymětal představil iniciativu Pracovní skupiny pro Romy Ekumenické rady církví určenou duchovním 

a staršovstvům sborů a hovořil o možnosti církví podporovat nebo realizovat komunitní činnosti pro 

romské děti, mládež, ženy, ale i celou komunitu (např. poskytnutí prostor pro kroužky dětí a mládeže, 

rodinné kluby nebo kluby žen, další dle konkrétních míst, zájmu a možností). M. Miko popsal 

mezinárodní spolupráci směřující k podpoře komunitní práce a podal informace z jednání na evropské 

úrovni. V. Strouhal vyzdvihl činnost Moravskoslezského kraje, který se komunitní práci věnuje 

dlouhodobě a to ve spolupráci s Ostravskou univerzitou, fakultou sociálních studií a organizací Rosteam. 

V rámci vzdělávacího kurzu na komunitní práci byla vyškolena řada Romů. Kraj taktéž provozuje webové 

stránky https://komunitniprace.msk.cz/. M. Dancso a zmínil, že dle jeho názoru je důležité, aby se 

jakákoliv transformace ve vyloučených lokalitách dělala formou aktivního zapojení místních obyvatel. 

Pokud tomu tak není, zesiluje se nedůvěra vůči institucím a státním záměrům, je tedy třeba podporovat a 

aktivovat místní lídry. M. Šimáček uvedl, že občané mají aktivně participovat, ale zároveň vyzdvihl roli 

a důležitost veřejné správy, která má aktivity zaštiťovat. A. Gronzíková se vyjádřila k financování 

komunitní práce, které je dle jejího názoru v některých případech neefektivní, především pokud se jedná 

o jednoleté financování. Pozitivně oproti tomu zhodnotila tříleté financování.  

 

Následně se přistoupilo k hlasování o usnesení. Návrh usnesení včetně odůvodnění byl členům  

https://komunitniprace.msk.cz/
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Rady zaslán před jednáním. 

   

 

Usnesení č. 5/2024 Rady vlády pro záležitosti romské menšiny ze dne 20. června 2024 

 

Rada vlády pro záležitosti romské menšiny: 

 

I. bere na vědomí informace o komunitní práci a komunitním organizování přednesené vládní 

zmocněnkyní pro záležitosti romské menšiny Lucií Fukovou, evangelickým farářem pro 

menšiny Mikulášem Vymětalem a členem RVZRM a ředitelem zastřešující romské 

organizace RomanoNet Michalem Mikem. 

II. vítá iniciativu Pracovní skupiny pro Romy Ekumenické rady církví. 

III. bere na vědomí, že komunitní práce a komunitní organizování jsou efektivními nástroji 

metody práce s romskou menšinou, která může přinést trvalé sociální a životní změny 

v romské menšině.  

IV. doporučuje Ministerstvu práce a sociálních věcí ČR, Ministerstvu školství, mládeže a 

tělovýchovy ČR a Úřadu vlády ČR, aby v rámci plánovaných či již existujících dotačních 

řízení prioritně podpořily existenci dotačních programů k podpoře projektů mající prvky a 

principy naplňování komunitní práce a komunitního organizování. 

 

 

Hlasování o usnesení: 

PRO Zdržel se PROTI 

19 0 0 

 

Usnesení bylo schváleno.  

 

 

3. Prezentace dotačního titulu OP JAK výzva PRO – ROMA 

 

L. Fuková poděkovala za spolupráci a nastavení efektivní participace Romů na obsahu výzvy. Uvedla, že 

výzva je unikátní v tom, že podporované aktivity vycházejí přímo z potřeb romské komunity. Dále 

zmínila, že proběhla spolupráce s romskými experty, romskými a proromskými organizacemi, krajskými 

romskými koordinátory, pracovníky Úřadu vlády i občanskými členy Rady vlády pro záležitosti romské 

menšiny. Zdůraznila, že v tomto případě lze hovořit o skutečné participaci Romů.  Dále informovala o 

přípravě informačních materiálů a kanálů k přiblížení témat a projektů k možné realizaci v rámci této 

výzvy.  

 

V. Pati představil výzvu a cíl projektu, kterým je podpořit vzdělávací aktivity romských dětí a mládeže a 

vzdělávání pracovníků a dobrovolníků romských a proromských organizací. Dále uvedl, že datum 

vyhlášení výzvy je 19. června 2024, datum zahájení příjmů žádostí je 8. července 2024, datum ukončení 

příjmu žádostí o podporu nejpozději 6. ledna 2025 (ale zároveň poté, co finanční objem v podaných 
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žádostech o podporu dosáhne 130% výše alokace výzvy). Dále informoval o podmínkách, jež musí 

žadatelé splnit a o dalších povinnostech, které jsou s žádostí spojeny. Na toto téma následně proběhla 

diskuse. Prezentace je přílohou tohoto zápisu. 

 

4. Informace o budování Centra Romů a Sintů  

 

Na úvod tohoto bodu navrhla G. Albert, aby se jednalo v režimu Chatham House Rules – tedy v režimu 

„důvěrném“ bezprostředně po jednání Rady (zápis odráží diskusi, která proběhla).  

 

O. Chrást uvedl, že vláda ČR dává budování Centra Romů a Sintů v Praze (CRSP) prioritu a dále uvedl, 

že se jednalo o investiční akci tzv. zásadního charakteru, v hodnotě 41,8 mil Kč, přičemž zdroje z Fondů 

EHP/Norska se rovnaly částce 31, 8 milionů Kč, a měly být vyčerpány k 30. dubnu 2024. Po dlouhodobé 

přípravě, která předcházela projektování a opakování soutěží veřejných zakázek na rekonstrukci vily, bylo 

staveniště předáno staviteli, nicméně v průběhu rekonstrukce se objevily problémy, které extrémním 

způsobem navyšovaly cenu akce a zabránily tak realizaci stavby v termínu. Finance z Fondů EHP/Norska 

proto propadly. Důvody, proč se tak stalo, dle jeho názoru nejsou předmětem tohoto jednání. Předmětem 

jednání by dle jeho názoru mělo být, jak se k situaci postavit, jelikož se jedná o historický dluh a ze strany 

státu pokračuje záměr tento dluh urovnat. Otevření památníku v Letech u Písku je považováno za zásadní 

zlom v problematice vnímání romského holocaustu v Čechách a Ministerstvo kultury (MK) jej prioritizuje 

a vnímá jako zásadní událost. Opětovně ujistil, že snaha státu o vybudování CRSP trvá a bude trvat. Dále 

uvedl, že stát prodloužil oprávnění Muzeu romské kultury (MRK) dále hospodařit s objektem a také, že 

MK již uvolnilo prostředky na dokončení projektové dokumentace s ohledem na nově zjištěné 

skutečnosti, které se objevily až po zahájení stavby. MK bude usilovat o opětovné zařazení projektu do 

nového programového období Fondů EHP/Norska i s požadavkem na kofinancování. Zdůraznil, že zatím 

nejsou k dispozici bližší informace o novém programovém období Fondů EHP/Norska.  

 

J. Horváthová uvedla, že měkké aktivity na projektu byly splněny řádně a velmi dobře. Uvedla, že již 

koncem roku 2023 se na budově objevily vady, které znamenaly, že rekonstrukce bude mnohem 

nákladnější, než se očekávalo, a proto ji za dohodnuté finance nebylo možné dokončit. Se zřizovatelem 

se tedy MRK dohodlo na pozastavení rekonstrukce. Dne 20. prosince 2023 byla zhotoviteli předána výzva 

k ukončení prací nejpozději do 15. ledna 2024, a tak se také stalo. Dále J. Horváthová vysvětlila, že 21. 

května 2024 byl v registru smluv zveřejněn dodatek č. 1. ke smlouvě s Úřadem pro zastupování státu ve 

věcech majetkových, tedy prodloužení možnosti pro MRK užívat vilu. Pokud jde o pokračování stavby, 

musí vzniknout  aktualizovaná projektová dokumentace, protože zjištěných nedostatků stavby je mnoho, 

zároveň je žádoucí zohlednit energeticky úsporné opatření, jako např. teplené čerpadlo. Do 30. června 

2024 podle pokynů zřizovatele doplní MRK žádost včetně všech požadovaných příloh. Po obdržení 

stanoviska MK připraví MRK podklady pro zadávací dokumentaci. Kompletně připravená zadávací 

dokumentace, podklady pro výběrové řízení na zhotovitele projektové dokumentace ve všech stupních a 

související inženýring zřizovateli, budou předloženy přibližně v září či říjnu roku 2024. Po souhlasu 

zřizovatele bude po případném provedení úprav zahájeno výběrové řízení, s předpokládaným datem 

přibližně prosinec roku 2024 až leden roku 2025. Předpoklad dokončení projektové dokumentace a 

souvisejících povolení je konec roku 2025. V roce 2026 je předpoklad pro získání finančních prostředků 
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z dotačních programů na rekonstrukci a zahájení výběru zhotovitele. J. Horváthová dále uvedla několik 

měkkých aktivit, které v souvislosti s projektem proběhly a byly velmi úspěšné, např. výstavy, debaty, 

edukační programy pro školy, otvírání výtvarných dílen atd.. 

 

L. Fuková poděkovala za informace. Vyjádřila vděk, že podpora vzniku tohoto místa je stále aktuální a je 

ráda za podporu vlády. Vyjádřila lítost nad tím, že se nepodařilo finance využít tak, jak bylo plánováno a 

otevřela diskuzi.  

 

R. Murka uvedl, že vznik CRSP byla jeho myšlenka, a jeho již zesnulého kolegy Čeňka Růžičky. O vznik 

CRSP bojuje od roku 2014. Když se CRSP úspěšně začalo budovat a stavební firma projekt přebírala, dle 

jeho názoru proběhla důkladná kontrola objektu. Zeptal se, jak je možné, že smlouva, na které se podílela 

právnická kancelář, a stavební firma dle jejího obsahu měla pevně stanovené podmínky, financování a 

harmonogram prací, nebyla dodržena. Dle R. Murky mají fondy EHP/Norska, které rekonstrukci 

podporovaly, vždy daný harmonogram. Zmínil, že se začalo stavět v září a již v prosinci se stavba 

ukončila, o čemž se Rada vůbec nedozvěděla. R. Murka zároveň poznamenal, že stavby se běžně zastavují 

v případě, když nejsou k dispozici finanční prostředky, což ovšem nebyl tento případ. Podivoval se, že 

cena stavby se za 4 měsíce navýšila cca o 500%. Nikdo ale přesně neví, jaký problém se objevil. Dále se 

dotázal, kdo bude vymáhat proinvestovanými finanční prostředky daňových poplatníků. Uvedl, že 

stavební firma podepsala smlouvy, zkontrolovala stavbu, zástupci firmy ještě v září tvrdili, že stavba je 

naprosto v pořádku. Požádal o vysvětlení situace. Dodal, že nevěří zmíněnému harmonogramu na budoucí 

postup vzniku CRSP. Zmínil, že pokud nebude přijato usnesení vlády pro podporu vzniku CRSP, a nebude 

tedy pro další vládu povinné, aby se o vznik CRSP zasadila, CRSP nikdy nevznikne. Na závěr doplnil, že 

Fondy EHP/Norska jsou vždy podmíněné finanční spoluúčastí státu.  

 

J. Horváthová uvedla, že na minulém jednání Rady byli členové o dalším postupu ohledně rekonstrukce 

informováni. Vysvětlila, že sondáže stropu nedělala stavební firma, ale projektant v rámci projektové 

dokumentace, ale jednalo se jen o částečné sondy, jaké objekt před samotnou rekonstrukcí umožnil a 

nedošlo přitom k jeho destrukci. Stavitel po zahájení stavby zjistil, že realita je komplikovanější, což je u 

starších objektů tohoto typu obvyklé. Bylo zjištěno, že je ohrožena statika stropu a další nedostatky, které 

znamenaly enormní navýšení nákladů, na které z Fondů EHP/Norska nebylo možné čerpat.  

 

J. Vořechovský uvedl, že navýšení je spojeno se Zákonem o zadávání veřejných zakázek. Ten má 

specifické parametry, a rozsah potenciálních změn by vedl k porušení několika jeho paragrafů, protože 

by došlo k porušení změnového limitu. To by vedlo k potenciálnímu ohrožení proplacení vynaložených 

prostředků Fondů EHP/Norska, proto také došlo k pozastavení projektu. Dále uvedl, že dle jeho názoru 

neměla dokumentace dostatečně zpracovaný stavebnětechnický průzkum z hlediska dlouhodobého 

koncepčního provozu a zajištění co nejvyššího možného stupně energetického zabezpečení včetně snížení 

potenciálních výdajů, tedy snížení celkových nároků na MRK. Upozornil na snahu o udržitelný provoz a 

snížení nákladů všech organizací, jejichž provoz je finančně podporován MK.   

 

R. Murka se zeptal, zda byl proveden audit a zda je známo, kolik bylo nenávratně proinvestováno financí.  
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J. Vořechovský odpověděl, že investor musí ukončit danou část realizace, zakonzervovat daný objekt a 

vyfakturovat jednotlivé části, aby naplnil závazky mezi investorem a zhotovitelem. MK do té doby 

nemůže zahájit kontrolu, k té dojde až v následujících měsících.  

 

L. Fuková shrnula, že projektová dokumentace na začátku dostatečně neodhalila všechny závady. 

Souhlasila, že je třeba zjistit, kdo měl zodpovědnost na zhotovení projektové dokumentace. 

 

J. Vořechovský uvedl, že projektovou dokumentaci nezpracovávalo MK, ale nechalo si ji zpracovat MRK. 

Projektová dokumentace se nyní nebude dělat zcela nově. Nový projektant provede revizi stávající 

dokumentace a bude vyčísleno, které jednotlivé položky se tam nenachází a které by se tam mohly nově 

implementovat, což bude rozšířením stávající projektové dokumentace. V tuto chvíli je alokovaných 1,5 

mil. Kč na aktualizaci projektové dokumentace.  

 

L. Fuková uzavřela debatu tím, že by měla zaznít garance, že tato situace se nebude znovu opakovat. J. 

Vořechovský nechtěl zatím poskytnout garanci, ale konstatoval, že harmonogram budoucího postupu, 

který uvedla J. Horváthová, je realizovatelný. V průběhu roku 2026 by mohlo dojít k vysoutěžení 

zhotovitele stavby.  

 

G. Albert požádala MK o to, aby zveřejnilo tiskové prohlášení či veřejné vyjádření o celé situaci. Dotázala 

se, jaký je následný plán v souvislosti s měkkými aktivitami.  

 

J. Horváthová odvětila, že pokud jde např. o výstavu Příběhy přeživších, která v Praze musí skončit 

v červenci 2024. MRK by ji rádo v Praze ponechalo, ale ani v Praze ani jinde nezískalo pro tento účel 

vhodné volné prostory, výstava  bude od 2. 8. umístěna a slavnostně při příležitosti významného dne 

romského holokaustu zahájena v pobočce muzea: Hodoníně u Kunštátu. Památníku holokaustu Romů a 

Sintů na Moravě, kde setrvá do konce října roku 2025. Zde také budou probíhat i edukační programy pro 

školy na téma holokaustu R a S.  

 

5.  Nařízení vlády č. 98/2002 o poskytování dotací na aktivity národnostních menšin a 

integrace romské menšiny 

 

Rada vlády pro národnostní menšiny pověřila již v roce 2020 sekretariát Rady a tehdejší zmocněnkyni 

vlády pro lidská práva prof. Válkovou k novele nařízení vlády č. 98/2002 Sb., kterým se stanoví podmínky 

a způsob poskytování dotací ze státního rozpočtu na aktivity příslušníků národnostních menšin a na 

podporu integrace příslušníků romské komunity. Tento úkol byl však z kapacitních důvodů odložen a byl 

znovu otevřen na počátku roku 2024, kdy členové Rady vlády pro národnostní menšiny znovu požádali o 

jeho plnění. Vzhledem k tomu, že dotčené nařízení se týká i poskytování dotací na podporu integrace 

romské menšiny, a občanští členové Rady vlády pro romské záležitosti se na jeho přípravě podílí, byla 

informace o tomto úkolu zařazena i na jednání této Rady. L. Fuková předala slovo K. Kameníkové ze 

Sekretariátu Rady vlády pro národnostní menšiny.  

K. Kameníková uvedla, že řešením situace je zrušit současné platné nařízení a vytvoření nařízení nového. 

Změny se týkají např. změn sousloví (romská komunita = romská menšina, koncept integrace = koncept 
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začlenění a participace atd.). Nově bude nařízení obsahovat také podporu participace romských žen, 

komunity LGBTQ+, vzdělávání dětí, komunitní práce a další. V současné době probíhá připomínkové 

řízení, připomínky mají být dodány do 30. června 2024.  

 

6. Informace z pracovních skupin a výborů, doporučení z Pracovní skupiny pro bezpečnost  

 

Od minulého zasedání Rady se uskutečnila dvě jednání Pracovní skupiny pro bezpečnost a dvě zasedání 

Výboru pro vzdělávání Romů. Předmětem jednání byla i revize těch kapitol Strategie romské integrace, 

které tematicky souvisejí se zaměřením Pracovní skupiny a Výboru. L. Fuková předala slovo předsedům 

těchto orgánů.  

 

M. Adam, předseda Pracovní skupiny pro bezpečnost (PS pro bezpečnost). Uvedl, že PS pro bezpečnost 

si definovala harmonogram, četnost budoucích setkávání, počet členů a další organizačních záležitosti. 

PS pro bezpečnost se také zabývala napětím a tzv. „špatnou náladou“ mezi ukrajinskou a romskou 

menšinou, jež zesílilo zejména poté, co byl minulý rok v Brně zabit Rom, a to mužem ukrajinské 

národnosti. PS pro bezpečnost navrhuje, aby byla doplněna zástupce z řad občanské společnosti, zejména 

z romské komunity. Na závěr doplnil, že mezi členy PS pro bezpečnost jsou nyní také policisté i osoby 

s právním vzděláním. PS pro bezpečnost navrhuje, aby byla PS doplněna členy z řad občanské 

společnosti, zejména z romské menšiny tak, aby každý kraj měl svého zástupce v pracovní skupině, čímž 

bude zajištěn přenos informací o situaci v daných krajích a lokalitách. Dále uvedl že hlavním účelem 

doplnění pracovní skupiny je zajistit účast odborníků z řad policie a odborníků s právním vzděláním z 

romské menšiny.  

Na druhém jednání pracovní skupiny bylo schváleno členství třem navrženým kandidátům – bývalému 

kriminalistovi z Děčína, členu Policie ČR z Ostravy a pracovnici zdravotnického zařízení z Podbořan s  

právním vzděláním.  Místopředsedou pracovní skupiny byl zvolen pan Mgr. Cyril Koky MPA.      

 

M. Kaleja, předseda Výboru pro vzdělávání Romů (Výbor) informoval o aktivitách Výboru, mezi které 

patří revize školních vzdělávacích programů. Uvedl, že Výbor bude pokračovat ve snahách co nejvíce 

zapojit pedagogy. Dále informoval, že se členové Výboru aktivně zúčastňují zasedání MV OP VVV a 

MV OP JAK a Expertního fóra k výkonu rozsudku D.H. a ostatní proti ČR. Výbor dále řeší změni svého 

Statutu. Více informací o aktivitách Výboru zaznělo již na začátku jednání Rady.  

 

7. Různé 

 

L. Fuková ukončila jednání a poděkovala za pozornost. Závěrem uvedla, že příští setkání bude výjezdní 

ve dnech 10. - 11. září 2024 společně s krajskými koordinátory pro romské záležitosti a terénními 

pracovníky na pozvání Václava Strouhala, krajského koordinátora v Libereckém kraji. Poslední zasedání 

Rady v tomto roce bude v listopadu, přesné datum bude Radě včas sděleno.  

 

 

Zpracovala: Mgr. Kateřina Bursíková Jacques  

Za správnost: Mgr. Lucie Fuková  
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Mgr. Lucie Fuková v. r.  

místopředsedkyně Rady vlády pro záležitosti romské menšiny  

 


